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>>Comarques 

Primer atac d'un os a un ramat 
aquesta primavera a Naut Aran 
Es va produir el passat dissabte i el--plantígrad va matar un 
boc, un marrà i dues ovelles, i hi ha un altre boc desaparegut 

REDACCIÓ 
NautAran 

Els Agents de Medi Am
bient del Conselh Gene
rau d'Aran han constatat 
el primer atac a un ramat 
d'ovelles 1 cabres aquesta 
primavera a la Val d'Aran. 
Els fets es van produir dis
sabte passat a un prat de 
Naut Aran on els animals 
pasturaven. 

atacs directes i indirectes" 
de l'os, així com "els dan
ys col·laterals" que supo
sa la seva presència a les 
muntanyes. 

L'endemà, va tenir lloc 
una nova protesta amb un 
tall a la carretera C-13, al 
municipi de Sort. Els con
centrats van demanar a 
l'administració que per 
"evitar problemes majors" 
faci tancaments perime
trals per als ossos i no 
com passa ara, que els 
plantígrads campen lliures 
i són els pagesos els que 
han de tancar el bestiar. 

L'os va matar un boc, 
un marrà i dues ovelles i 
encara hi ha un altre boc 
desaparegut. Segons el 
Conselh Generau, darre
rament els atacs a bestiar 
es produeixen a la prima
vera abans de l'agrupació 
de ramats i es redueixen 
a l'estiu quan els animals 
ja són a l'alta muntanya. 
Aquest atac arriba la ma
teixa setmana que els ra
maders del Pallars s'han 
manifestat per demanar 
una millor gestió de l'os 
en deixar-se veure a prop 
dels pobles de la vall Fa
rrera. En aquest sentit, la 

FOTO_ Conselh Gener;:~ Agents de Medi Ambient vigilant la zona de Naut Aran 

Els ramaders van afir
mar que la coexistència 
de la ramaderia extensiva 
i la presència de l'os "és 
impossible" i van assegu
rar que ara el problema és 
d'ells, però que ben aviat 
serà del sector turístic, do
nat que cada cop els plan
tígrads s'apropen més als 
nuclis de població, tal com 
va passar la setmana pas
sada als municipis d'Alins i 
Àreu, al Pallars Sobirà. 

primera protesta va tenir 
lloc el dilluns a Llavorsí. 
Una setantena de rama
ders van sortir al carrer per 
demanar a l'administració 
una millor gestió d'aquests 
animals al Pirineu. 

Els ramaders consideren 
que la gestió que s'està 
fent és "nefasta" i van de-

• Els fets coincideixen 
amb dues protestes 
de ramaders del Pallars 

nunciar que els animals 
que s'han vist "no mostren 
cap temor" a la presència 
humana i s'acosten "te-

La consellera Simó visita l'escola 
Els Raiers i l'INS Hug Roger de Sort 
La consellera d'Educa
ció, Anna Simó, va visitar 
ahir l'Alt Pinneu i Aran en 
una jornada on va poder 
conèixer de primera mà 
els projectes educatiu de 
l'escola Els Raiers, de la 
Pobla de Segur i on es va 
reunir amb l'equip directiu 
del centre. D.es de la De
legació del Govern de l'Alt 

Pirineu i Aran, van desta
car que el centre educa
tiu aposta per la "cura de 
l'alumnat" i la promoció 
de la "cohesió social". 

Després d'aquest acte, 
la consellera també va vi
sitar l'Institut Hug Roger 
111 de Sort, on va partici
par en l'homenatge que es 
va fer als docents que es 

van jubilar el curs passat. 
D'altra banda, alumnes de 
l'escola de la Vall Fosca 
van participar en diverses 
activitats per a fomentar el 
reciclatge, la reutilització i 
la prevenció. Els nens van 
elaborar paper reciclat i al
tres van conèixer com les 
deixalles es poden trans
formar en productes nous. 

meràriament" als pobles 
com Alins o Àreu. 

Els ramaders van cami
nar darrere una pancarta 
en què es podia llegir 'La 
ramaderia del Pirineu exis
teix' i .POstériorment van 
llegir un manifest. Durant 
la lectura, van demanar el 
"reconeixement de tots els 

D I ""~ ( La consellera, Anna Simó, va visitar 
una de les aules de l'escola Els Raiers, de la Pobla 
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Puigverd fracassa per setè cop 
en l'aprovació del pressupost 
Els regidors no es van presentar al ple, que ara queda convocat 
automàticament per dilluns, i SolsorJa els acusa de "bloqueig" 
A.SANCHEZ 
Puigverd de Lleida 

L'alcalde de Puigverd de 
Lleida, Josep Solsona, va 
tornar a fracassar ahir en 
el seu intent per aprovar 
els pressupostos per fal
ta de quòrum. Ahir, havia 
previst un ple que, final
ment, no va celebrar-se en 
no presentar-se la resta de 
regidors. Només ho van fer 
Solsona i l'únic regidor de 
Junts que li dona suport. 

Ara, queda automàtica
ment convocat un nou ple 
per al pròxim dilluns, i en 
cas que no se celebri per 
l'absència dels regidors, 

-oro_ AJ Puicvl'!rd ae · leida Imatge d'arxiu d'una 
sessió plenària a Puigverd de Lleida 

es tornaria a convocar en 
una altra data. 

Amb l'intent fallit d'ahir, 
ja són set les vegades que 
Solsona ha intentat tirar 

endavant els comptes mu
nicipals sense èxit. Solso
na va acusar els regidors 
detluscar el "bloqueig ins
titucional", mitjançant la 

tècnica del filibusterisme, 
i va afirmar que la seva 
absència és una "falta de 
respecte molt greu" cap 
al poble i cap als veïns. 
"Demostren un nivell po
lític molt baix", va dir Sol
sona, que també va asse
gurar que si no s'aproven 
els pressupostos i s'han 
de prorrogar els anteriors, 
hauran de deixar de fer 
"moltes inversions". 

Solsona també va dir 
que no descarta prendre 
mesures legals i va reite
rar que el rebuig a la seva 
gestió al capdavant del 
consistori és deu a "temes 
personals". 
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El Patronat de 
Turisme dona 
suport al Parc 
delMontsec 
El Patronat de Turisme 
de la Diputació de Lleida 
va recolzar ahir la peti
ció per impulsar la ·cre
ació del Parc Natural del 
Montsec, que lideren els 
consells comarcals del 
Pallars Jussà i de la No
guera. 

El vicepresident del 
Patronat, Juan Antonio 
Serrano, i el director de 
l'organisme, Juli Alegre, 
es van reunir amb repre
sentants d'aquest últim 
consell i els van traslla
dar el suport en aquesta 
antiga reivindicació que 
ara s'ha tornat a posar 
sobre la taula. 

Si tira endavant, aquest 
nou Parc Natural seria el 
tercer de Lleida després 
del Cadí-Moixeró i el de 
l'Alt Pirineu. 
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La Generalitat 
preveu doblar 
la xarxa 
Expres.cat 
El Departament de Terri
ton preveu doblar en els 
pròxims anys les línies 
Expres.cat amb 38 noves 
línies i arribar a la vuitan
tena. La nova organitza
ció ve determinada per 
l'estudi 'Caracterització 
i concreció de l'evolució 
de la xarxa Exprés.cat, 
implementació dels nous 
serveis i definició del ma
terial mòbil necessari'. 
En aquest sentit, a la de
marcació de Lleida seri
en les línies e2.2 (Lleida 
- Torrefarrera-Rosselló, 
que es dividiria de l'e2, 
que passaria a ser e2.1); 
l'e? (Balaguer-Lleida), 
l'e70 (Lleida-Mont-
blanc-Tarragona) i l'e72 
(Lleida-Tortosa). 

Accidents 
amb ferits 
lleus a Talam 
i Balaguer 
Un motorista va resultar 
ahir ferit de caràcter lleu 
en patir un accident quan 
circulava pel quilòmetre 
89,20 de la C-13, al ter
me municipal de Talarn. 
A la mateixa via, però al 
punt quilomètric 29, a 
Balaguer, van xocar dos 
cotxes i va haver-hi dues 
persones ferides lleus. 
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Augmenten la vigilància en 
la lluita contra el robatori 
de coure a tot Catalunya 
Lleida passarà del nivelll al2 del pla especial dels 
Mossos d'Esquadra per r~duir la problemàtica 

ACN I REDACCIÓ 
Barcelona I Lleida 

Els Mossos d'Esquadra 
han elevat de nivell 1 al 2 
el Pla Operatiu Especial 
(POE) Metall per tal de re
duir el robatori de coure a 
tot Catalunya, sobretot en 
infraestructures bàsiques 
com el ferrocarril. Des del 
23 de febrer el nivell 2 no
més estava actiu a les re- ·
gions policials Metropoli
tana Nord i Sud i al Camp 
de Tarragona, però ara 
la resta de regions, entre 
elles Lleida i l'Alt Pirineu 
i Aran, passaran de nivell 
1 a 2 per abordar de for
ma "integral" un problema 
que no es preveu resoldre 
a curt termini. De fet, cal 
recordar que el dimarts dia 
14 la circulació de trens de 
I'R13 i I'R14 entre Lleida 

, i les Borges Blanques va 
quedar tallada unes ho
res per un robatori, sent 
aquest l'últim incident re
gistrat a la demarcació per 
aquesta problemàtica. 

FOTO_ Pol Solà (ACN) Imatge de diversos tipus de cable de coure tallat i robat 

El comisSàri de la Pre
fectura Rafel Comes va 
dir, però, que Adif no és 
"culpable" de patir roba
toris, sinó "víctima". Les 
noves mesures passen per 
fer més pressió sobre els 
delinqüents, fer més con-

trols preventius de trànsit 
i en deixalleries i més in
tel·ligència policial. Des del 
mes de maig del 2023 fins 
a l'abril d'enguany s'han 
registrat 5.885 incidències 
vinculades en aquest àm
bit respecte a les 7.162 de-

nunciades durant l'any an
terior, entre furts, robatoris 
amb força, danys i actes 
vandàlics. No obstant això, 
només es resolen entre el 8 
i el 1 O% dels casos, ja que 
la majoria de les detenci
ons es fan 'in fraganti'. 

Els Mossos detenen a Juneda un 
dels membres d'un grup d'estafadors 

relacionades amb un grup 
estructurat i arrelat al terri
tori que operava a l'Alt Ur
gell, el Solsonès i l'Urgell. 

dels terminals abans que 
arribessin al seu destina
tari. D'aquesta manera, 
es quedaven els telèfons 
i la víctima se n'adonava 
quan li arribaven algunes 
notificacions de la compa
nyia o un increment de la 
factura mensual, ja que li 
carregaven la compra del 
dispositiu. Així mateix, un 
tercer membre del grup 
era el que s'encarregava 
de comprar targetes SIMa 
nom dels estafats. 

Els Mossos d'Esquadra van 
detenir dilluns a Juneda un 
home de 31 anys com a 
suposat autor de deu de
lictes d'usurpació civil i set 
delictes d'estafa. La deten
ció és resultat d'una inves
tigació que va començar el 
novembre passat després 
que la policia catalana re-

bés un conjunt de denún
Cies per estafa comeses 
amb la mateixa tipologia 
delictiva. Les víctimes 

• Hi ha víctimes a les 
comarques de l'Alt 
Urgell, Urgell i Solsonès 

coincidien que se'ls havia 
notificat diferents càrrecs 
fraudulents de compres 
de dispositius de telefonia 
mòbil d'alta gamma que no 
havien efectuat. Agents de 
la Unitat d'Investigació de 
la Seu d'Urgell es van fer 
càrrec del cas i van consta
tar que les estafes estaven 

Els estafadors sempre 
actuaven de la mateixa 
manera. Un integrant de 
l'organització es feia pas
sar pels clients d'una em
presa de telefonia. Alesho
res, adquiria els telèfons 
de gamma alta i, després, 
altres membres del grup 
s'encarregaven d'inter
ceptar els enviaments 
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